
در ش�رايطي كه ميانگين دندان هاي پوسيده، 
كشيده ش�ده در اثر پوس�يدگي و پر شده در 
جمعيت زير 12 س�ال يكي از معيارهاي عدالت 
در سلامت و از نشانه هاي توسعه يافتگي جوامع 
اس�ت، هر نوجوان ايراني از س�ن 12 سالگي به 
 بعد داراي ۵- 2 دندان پوسيده اس�ت و در سن 
۴۵- 3۵ س�الگي اي�ن آم�ار ب�ه 12، 13دندان 
پوسيده مي رسد. بيش از ۵۰ درصد سالمندان 
ايران�ي ب�دون دن�دان هس�تند. خدم�ات 
دندانپزشكي همچنان خدماتي لوكس محسوب 
مي شود و بيمه ها هم جز به صورت محدود زير 
بار هزينه هاي سرس�ام آور درمان بيماري هاي 
ده�ان و دن�دان نمي رون�د. ۵۰ ت�ا ۶۰ درص�د 
هزينه هاي دندانپزش�كي به هزينه دس�تمزد 
دندانپزش�كان باز مي گردد. بر اين اس�اس اگر 
تعداد دندانپزشكان بالا باشد، اين دستمزد خرد 
مي شود و كاهش قيمت خدمات دندانپزشكي 
و در نهايت دسترسي بيش�تر مردم به خدمات 
عادلانه دندانپزشكي در كشور را به دنبال خواهد 
داشت. بر اين اساس هم ش�وراي عالي انقلاب 
فرهنگ�ي طي مصوب�ه اي بر افزاي�ش ظرفيت 
2۰ درصدي در جذب پزش�ك و دندانپزش�ك 
براي چهار سال تأكيد كرد. با وجود اين وزارت 
بهداشت پيش�نهاد رش�د ۵درصدي ظرفيت 
دندانپزشكي را داشته اس�ت، اما شوراي عالي 
انقلاب فرهنگي روي حداق�ل 2۰درصد اصرار 
دارد. با محقق شدن افزايش تعداد دندانپزشكان 
و نزديك شدن سرانه دندانپزشك به جمعيت 
به اس�تانداردهاي منطقه و جهان�ي بي ترديد 
مي توان انتظار داشت س�لامت دهان و دندان 
مردم كش�ورمان وضعي�ت بهتري پي�دا كند. 
همه ما براي رفتن به دندانپزشك با تعلل مواجهيم. 
پر كردن يك دندان چيزي نزديك به يك چهارم 
حداق��ل حقوق اس��ت و اي��ن يعني ي��ك كارگر 
براي جور ك��ردن دخل و خرج زندگي، س��امت 
دندان��ش را در اولويت آخر ق��رار مي دهد و خيلي 
وقت ها دنداني را كه درد مي كن��د به جاي درمان 
كردن مي كش��د. نتيجه اين ماجرا هم مي ش��ود 
13،12دندان پوسيده اي كه در دهان گروه سني 
35 تا 45 سال وجود دارد و نيمي از سالمنداني كه به 
جاي دندان هاي خودشان، دندان مصنوعي در دهان 
دارند. يك بخش از اين ماجرا سياس��تگذاري هاي 
اش��تباه و عدم حمايت و پوشش بيمه اي خدمات 
دندانپزشكي اس��ت، به گونه اي كه در حال حاضر 
بيمه هاي پايه تنها هزينه كشيدن دندان را تقبل 
مي كنند و بيمه هاي تكميلي هم پوشش محدودي 
از خدمات دندانپزشكي را ارائه مي دهند. نتيجه اين 
ماجرا هم وضعيت نابس��امان دهان و دندان مردم 
كشورمان شده به گونه اي كه مطابق آمارها سالي 2 
ميليون دندان كشيده مي شود و 300 ميليون دندان 
پوسيده در دهان ايرانيان است. از سوي ديگر سرانه 
دندانپزشك به جمعيت هم در ايران مانند سرانه 
پزشك پايين است. شاخص تعداد دندانپزشك در 
ازاي هر 100 هزار نفر سرانه   دندانپزشك در ايران 
35 نفر به ازاي هر صد هزار نفر است، در حالي كه 
اكنون در منطقه حتي در كشور هايي مثل تركيه، 

عربستان، قطر، كويت، امارات، گرجستان و حتي 
لبنان ش��اخص تعداد دندانپزش��كان بالاي 100 
است؛ يعني 100 دندانپزشك به ازاي هر 100 هزار 
نفر. بر اين اساس افزايش ظرفيت پذيرش دانشجوي 
دندانپزشكي مي تواند به بهبود خدمات بهداشت و 

درمان دهان و دندان منتهي شود. 
 سهم ۵۰ تا ۶۰ درصد دستمزد در هزينه هاي 

دندانپزشكي 
حجت الاسام»حسن شجاعي« رئيس كميسيون 
اص��ل 90 مجل��س ش��وراي اس��امي در برنامه 
گفت وگ��وي ويژه خب��ري در خص��وص افزايش 
ظرفيت دندانپزشكي، با تأكيد بر اينكه مردم حتي 
در شهرهاي بزرگ به خوبي به خدمات دندانپزشكي 
دسترس��ي ندارند؛ يكي از دلايل عم��ده اين عدم 
دسترسي را گرانقيمت بودن خدمات دندانپزشكي 
در كشور دانست كه موجب شده بسياري از مردم 

توانايي مراجعه به دندانپزشك را نداشته باشند. 
ش��جاعي با اش��اره ب��ه اينك��ه نزديك ب��ه 50 تا 
۶0 درص��د هزينه هاي دندانپزش��كي ب��ه هزينه 
دستمزد دندانپزش��كان باز مي گردد، گفت: »اگر 
تعداد دندانپزشكان بالا باش��د، اين دستمزد خرد 
مي ش��ود و كاهش قيمت خدمات دندانپزشكي و 
در نهايت دسترسي بيشتر مردم به خدمات عادلانه 

دندانپزشكي در كشور را به دنبال خواهد داشت.«
به گفته وي در سال 94 ظرفيت پذيرش 1900 نفر 

بوده كه در سال 1400 به 14۸۶ نفر و روند پذيرش 
در اين سال ها كاهشي بوده است. 

رئيس كميسيون اصل 90 خطاب به وزارت بهداشت 
تصريح كرد: » شما تكليف قانوني داريد كه برنامه 
افزايش ظرفيت دندانپزشكي را ارائه دهيد. با وجود 
اين تكليف قانوني پيشنهاد شما اين بوده است كه 
5 درصد در طول پنج سال افزايش صورت گيرد كه 
بنابر اطاعات ما اين پيشنهاد به صورت مكتوب ارائه 
شده، اما به صورت شفاهي آن را باز پس گرفته اند.« 
به گفته وي قانون وقتي وزارت بهداشت را مكلف 
مي كند كه ظرفيت را افزاي��ش دهد، منابع لازم را 
نيز پيش بيني كرده است.  ش��جاعي در مورد روند 
افزايش بودجه پزشكي و پيراپزشكي گفت: »طي 
س��ال هاي 9۷، 9۸ و 99؛ به ترتيب 3هزارو۶00، 
4هزارو400 و 5هزارو۷00 ميليارد تومان بودجه 
پزشكي و پيراپزشكي بوده است كه در سال 1400 
با افزايش س��ه برابري به 14ه��زار و 500 ميليارد 

تومان رسيده است.«
 رون�د كاهش�ي پذي�رش دانش�جوي 

دندانپزشكي 
رجبعلي برزويي، معاون خط مشي گذاري ستاد علم 
و فناوري دبيرخانه شوراي عالي انقاب فرهنگي هم 
در خصوص وضعيت شاخص و سرانه دندانپزشك در 
كشور اينگونه توضيح داد: » مشكل و اختاف اصلي 
ش��وراي عالي انقاب فرهنگي با وزارت بهداشت 

در آماره��اي اولي��ه اس��ت. طبق اعام س��ازمان 
بهداشت جهاني شاخص كشور ما حدود 42هزار 
نفر پزش��ك اس��ت. « برزويي با بيان اينكه وزارت 
بهداشت كدهاي نظام پزشكي را در نظر مي گيرد، 
گفت: » دندانپزش��كان داراي صاحيت حرفه اي 
نزديك به 2۷ هزار و 500 نفر هس��تند كه اعضاي 
هيئت علمي و همچنين دانش��جويان تخصص و 
دستياران را شامل مي شود. شاخصي نيز كه سند 

درمان ارائه كرده 29 هزار و ۷00 نفر است.«
به گفته وي در بهترين و مطلوب ترين حالت 30 هزار 
پزشك داريم كه س��رانه 35 به100 هزار نفر است. 
پس وضعيت كشور ما به لحاظ سرانه دندانپزشك 
مطلوب و مناسب نيست؛ اگر خود را با كشورهاي 
پيشرفته در حوزه سامت، منطقه و كشورهايي كه 
از نظر اقتصادي با ما در يك تراز قرار دارند، مقايسه 
كنيم به ترتيب در بين 40 كشور گروه 20 ما جايگاه 
35 را داريم كه در آنها س��رانه دندانپزشك ۶0 به 
ازاي ه��ر 100 هزار نفر جمعي��ت و در منطقه اين 
عدد 4۸ است.  معاون خط مشي گذاري ستاد علم 
و فناوري دبيرخانه شوراي عالي انقاب فرهنگي با 
اشاره به آمار پذيرش دانش��جوي دندانپزشكي در 
سال هاي اخير تصريح كرد: »در سال 94 پذيرش 
دانشگاه هاي دولتي هزارو900 نفر بود كه در سال 
9۸ به هزارو۷00 و در س��ال 1400 به هزارو4۸۶ 
رسيده است؛ يعني از سال 9۸ تا 1400 روند پذيرش 

دانشجو كاهشي بوده است.«
 لوكس بودن و گراني خدمات دندانپزشكي 
جلي��ل كوهپاي��ه زاده اصفهان��ي، دبير ش��وراي 
گسترش دانشگاه هاي علوم پزشكي در مورد سرانه 
دندانپزش��ك به جمعيت در كشور و مقايسه آن با 
اسناد بالادس��تي و روند كاهش پذيرش دانشجو 
نگاه متفاوتي ب��ه ماجراي دسترس��ي به خدمات 
دندانپزشكي داش��ت. به گفته وي از اهداف نظام 
س��امت دسترس��ي عادلانه به خدم��ات در اين 
حوزه به ويژه در بخش دهان و دندان است. يكي از 
راهكارهاي دستيابي به خدمات عادلانه، رفع كمبود 
است. كوهپايه زاده تأكيد كرد: » چيزي كه ما بيشتر 
به آن مي پردازيم، موضوع س��رانه و تعداد نيروي 
انس��اني اس��ت در حالي كه بايد براي موضوعاتي 
مانند بالا بودن هزينه هاي دندانپزشكي در كشور 

چاره انديشي كنيم.«
كوهپاي��ه زاده براي مس��تند كردن اس��تدلالش 
گفت: » خدمات دندانپزش��كي در كشور خدماتي 
لوكس و گرانقيمت است؛ براي مثال در شهر تهران 
كه دندانپزشك به اندازه كافي داريم وضعيت دهان 

و دندان مردم مناسب نيست.«
وي با اشاره به ظرفيت دانشكده هاي دندانپزشكي 
در كشور افزود: » ظرفيت دندانپزشكي ما در سال 
5۸ و ۷۸ تعداد 1۸ دانش��كده در موضوع آموزش 
بوده كه اكنون به بيش از 40 دانشكده رسيده است. 
ما هم اكنون به صورت سالانه 350 تا 400 نيروي 
متخصص را وارد مي كنيم. بر اساس سند آمايش 
140۸ پيش بيني مي ش��ود كه با افزايش ظرفيت 
دانشگاه ها و مجوز هايي كه به دانشگاه براي افزايش 
مي دهيم به لحاظ كمي و كيفيت به آمار 55 تا ۶0 

در 100 هزار نفر جمعيت برسيم.«
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اخطار پلمب براي ناايمن ترين بيمارستان كشور از سوي دادستان تهران صادر شد

تشكيل پرونده ايمني براي تمام مدارس دولتي پايتخت

سلامت دهان و دندان ايرانيان معطل افزايش ظرفيت دندانپزشكي
بي دنداني نيمي از سالمندان ايراني در كمبود دندانپزشك و گراني خدمات دندانپزشكي ريشه دارد

ناايم�ن تري�ن 

عليرضا سزاوار
ن   گزارش  2 س�تا ر بيم�ا

كشور در تهران 
قرار دارد و اخط�ار پلمب و تعطيل�ي آن بنا به 
درخواس�ت س�ازمان آتش نش�اني از س�وي 
دادستان تهران صادر شده اس�ت. در دو سال 
گذشته حدود ۹3۰ فقره اخطاريه و دستورالعمل 
ايمني هم براي مدارس پايتخت صادر شده كه 
اقدام مناسبي از سوي آموزش و پرورش در پي 
نداشته اس�ت. بر همين اس�اس روز گذشته با 
دستور دادس�تان تهران مقرر ش�د براي تمام 
مدارس دولتي پايتخت، پرونده ايمني تشكيل 
ش�ود و آموزش و پرورش نس�بت ب�ه اصلاح و 
ارتق�ای وضعي�ت اي�ن م�دارس اق�دام كند. 
يكي از تكاليف اصلي دادس��تان ها، پيش��گيري از 
وقوع جرم اس��ت. اگر س��اختماني خاف موازين 
قانوني ساخته شود و بر اثر عدم رسيدگي هاي فني و 
مهندسي فرو بريزد و كساني را به كام مرگ بكشاند، 
جرم است و دادستان بايد نسبت به قضيه ورود كند. 

۵۰۰ مدرسه در وضعيت ناپايدار و تخريب
نقش و مسئوليت دادس��تان هاي مراكز استان ها 
در جلوگيري از بروز حوادث تلخي مانند متروپل 
آبادان كه منجر به فوت جمع زيادي از هموطنان 
شد، بسيار مش��هود اس��ت. البته در مورد خاص 
متروپل فعاً نمي توان اظهارنظر حقوقي و قضايي 
كرد، چراكه اين امر مس��تلزم اين است تحقيقاتي 
كه شروع شده است تمام شود تا جزئيات اقدامات 
مقامات مس��ئول اطاع رساني نش��ود، نمي توان 
نظر حقوقي خاصي داش��ت.  اگر از مراجع رسمي 
گزارش تخلف يا گزارش س��وءمديريتي كه منجر 
به وقوع جرم مي شود، به دادس��تاني واصل شود، 
دادستاني مكلف به ورود و رسيدگي است. يكي از 
وظايف دادستان به  عنوان مدعي العموم جلوگيري 
از وقوع جرم است.  اگر ساختماني خاف موازين 
قانوني و مقررات مربوطه ساخته شود و بر اثر عدم 
رسيدگي هاي فني و مهندسي و تخصصي فرو بريزد 
و كساني را به كام مرگ بكشاند، جرم رخ داده است. 

اگر قصور باشد، قتل غيرعمدي است و اگر تقصير 
به  معني واقعي باش��د، قتل عمدي تلقي مي  شود.  
دادستاني در همه مواردي كه تخلف منجر به وقوع 
جرم رخ مي دهد، از راه موازين و مس��ير و پروسه 
قانوني آن مكلف به پيگيري و جلوگيري است. مثاً 
درباره ساختمان هاي پرخطر، ش��هرداري تهران 
مكلف است در خصوص گزارش آتش نشاني نظر 
نهايي خود را بفرستد و اگر تخلف منجر به جرم رخ 
داده باشد يا اينكه خطرات ريزش ساختمان وجود 
داشته باشد كه جان شهروندان در آن در خطر باشد، 
به دادستاني گزارش كند. دادستاني هم مكلف به 
جلوگيري از فعاليت بنا و برخورد با خاطيان است.  
اواخر فروردين و تنها يك هفت��ه پس از حضوري 
شدن مدارس، سازمان آتش نشاني اعام كرد كه بر 
اساس آماري كه از سازمان نوسازي مدارس شهر 
تهران دريافت كرده ايم، حدود 2هزار مدرسه ناايمن 
به ما معرفي شده است. البته تعداد مدارس بيش از 
اين است و حدود 2هزارو500 مدرسه ناايمن وجود 
دارد كه 500 مدرسه از اين تعداد در وضعيت ناپايدار 

و تخريب هستند. 

 رفع خطر از ساختمان ها در عرض 2هفته
در همين رابطه روز گذش��ته دادستان عمومي و 
انقاب تهران گف��ت: مقرر شده اس��ت براي همه 
مدارس دولتي تهران شامل 2 هزار و 420 مدرسه، 
پرونده ايمني تشكيل و آموزش و پرورش نسبت به 

اصاح و ارتقاي وضعيت اين مدارس اقدام كنند. 
علي صالحي  تصريح كرد: طبق گ��زارش مديران 
آتش نشاني در دو سال گذشته، حدود 930 فقره 
اخطاريه و دستورالعمل ايمني به اداره كل آموزش 
و پرورش ش��هر تهران صادر ش��ده كه متأسفانه 
اقدام مناس��بي از س��وي آموزش و پرورش در پي 

نداشته است. 
آن طور كه مركز رسانه قوه قضائيه خبر داده است، 
طبق گزارش رؤس��اي دانش��گاه علوم پزش��كي، 
ناايمن ترين بيمارس��تان كش��ور در ته��ران قرار 
دارد كه اخطار پلمب و تعطيلي آن به همراه يكي 
ديگر از س��اختمان هاي دانش��گاه علوم پزشكي و 
خدمات بهداشتي، درماني برابر درخواست سازمان 

آتش نشاني صادر شده است. 
صالحي با اعام بررس��ي وضعيت ساختمان هاي 

ناايمن وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي و 
وزارت آموزش و پرورش در دادستاني تهران افزود: 
ناايمن بودن ساختمان ها از سوي رؤسا و معاونان 
دانش��گاه هاي علوم پزش��كي و مديران آموزش و 
پرورش مورد تأيي��د قرار گرفت و فق��دان بودجه 
و اعتبار كاف��ي براي تملك يا تخريب و نوس��ازي 
ساختمان، مهم ترين مش��كل در اين زمينه اعام 
ش��د.  وي اضافه كرد: مقرر شده اس��ت با امضاي 
تفاهمنامه ميان اداره كل راه و شهرس��ازي استان 
تهران، شهرداري تهران و سازمان نظام مهندسي 
ساختمان استان، مالك هر ساختمان كه با تأييد 
س��ازمان آتش نش��اني واجد وصف ناايمن باشد، 
مكلف شود، حداكثر ظرف دو هفته، عاوه بر ارتقاي 
ايمني و رفع خطر از ملك، طبق دستورالعمل هاي 
آتش نشاني، تأييديه نظام مهندسي از جهت ايمن 
بودن ملك، از نظر سازه و ساير موارد را هم دريافت 

و ارائه كنند. 
 بازديد از س�اختمان هاي بحراني آموزش 

و پرورش
دادستان تهران گفت: اداره آموزش و پرورش تهران 
مكلف شد فهرست و مشخصات همه مدارس شهر 
تهران را در چهار سطح بحراني، پرخطر، كم خطر و 
ايمن تهيه و به سازمان آتش نشاني و نظام مهندسي 
ارائه كند و بازديد مش��ترك و تهيه دستورالعمل 
مناسب با هر مدرسه با حضور اعضاي اين كميته با 
اولويت ساختمان هاي بحراني و پرخطر انجام شود. 
گفتني است در مورد بيمارستان ها و درمانگاه ها نيز 
يك كميته مشترك شناسايي و ارتقاي ايمني، در 
دادستاني پايتخت تشكيل شده است. طبق دستور 
اين كميته قرار شد هر سه دانشگاه علوم پزشكي 
ايران، تهران و شهيد بهشتي حداكثر ظرف دو هفته 
آينده فهرست و مش��خصات همه ساختمان هاي 
خود را اعم از اداري، دانش��گاهي، بيمارس��تان ها 
و درمانگاه ه��ا اع��ام كنند. اين س��اختمان ها در 
چهار س��طح بحراني، پرخطر، كم خطر و ايمن به 
سازمان هاي نظام مهندس��ي و آتش نشاني براي 

ارتقاي ايمني معرفي مي شوند. 

 برخي اعضاي شوراي شهر تهران مي گويند جنوب غرب تهران ماهانه 
30 ميلي متر فرونشست دارد و رئيس س��ازمان پيشگيري و مديريت 
بحران ش��هر تهران هم مي گويد، برنامه ريزي براي رفع اين مش��كل 
طي جلساتي با دس��تگاه هاي مختلف انجام گرفته است و 13 دستگاه 

مسئوليت مقابله با اين موضوع را دارند. 
 معاون فرهنگي و مش��اركت هاي مردمي ستاد توس��عه و بازسازي 
عتبات عاليات از آغاز ثبت نام صدور پروانه موكب داري اربعين حسيني 

1401 همزمان با ايام دهه كرامت خبر داد. 
 عضو هيئ��ت علمي مرك��ز تحقيق��ات راه و شهرس��ازي گفت: در 
پايش هاي خود در استان گلستان مش��اهده كرديم كه در كنار خليج 
گرگان نرخ فرونشست 22 سانتي متر در سال ثبت شده است كه ثبت 

اين آمار آن هم در كنار دريا بسيار عجيب است. 
 متخصص راديوتراپي و آنكولوژي با اعام اينكه مصرف دخانيات شانس 
ابتا به سرطان را در افراد بيشتر مي كند، گفت: در بيش از 30درصد افراد 

مبتا به انواع سرطان ها، سابقه مصرف سيگار وجود دارد. 
 رئيس بنياد شهيد و امور ايثارگران گفت: با تخصيص اعتبارات لازم 
تعداد مراكز طرف قرارداد با ش��ركت بيمه تكميلي ايثارگران افزايش 
يافته و مشكات ايثارگران در مراجعه به مركز درماني كاهش مي يابد. 
 معاون رئيس جمهور و رئيس سازمان حفاظت محيط زيست تأكيد 
كرد: ايران با كشورهاي همس��ايه و هم مرز مشتركات ديني و تاريخي 
دارد، بنابراين بايد به دور از مس��ائل سياس��ي و اجتماعي مش��كات 

محيط زيستي منطقه را حل و فصل كنيم. 
 رئيس كل دادگستري اس��تان تهران از اعمال ارفاقات قانوني براي 
برخي زندانيان زن��دان زنان قرچك خبر داد و گف��ت: تعدادي از زنان 

زنداني ندامتگاه قرچك به كميسيون عفو معرفي شدند. 
 مدير آمار و اطاعات وزارت آموزش و پرورش گفت: متأسفانه ما براي 
آساني كار به جاي پرداختن به عدالت به برابري مي پردازيم و بودجه را 

به نسبت مساوي ميان دانش آموزان و معلمان تقسيم مي كنيم. 
 در پي اطاع از راه ان��دازي مجدد احداث جاده با مصالح س��نگين 
از سوي س��ازمان همياري و شهرداري هاي اس��تان گلستان در تالاب 
ميانكاله محيط بانان اداره كل محيط زيست مازندران از ادامه جاده سازي 

جلوگيري كردند. 
 آژانس آب و هواي امريكا اعام كرد كه غلظت دي اكس��يد كربن در 
جو در ماه مي  ميادي 50 درصد بيشتر از دوران پيش از صنعتي شدن 
بود و به سطوحي رسيد كه براي حدود 4 ميليون سال روي زمين ديده 

نمي شد. 
  رئيس مركز حفاظت اطاعات قوه قضائيه از تدبير سازمان بازرسي 
در زمينه پيشگيري از فاسد شدن 4 هزار و 200 تن مواد پروتئيني در 

بندرعباس خبر داد. 

تأمين نيروي كار صنايع
 با دانش آموزان هنرستاني

آنطور كه معاون وزير آموزش و پرورش اعلام كرده در هنرستان ها 
آم�وزش در محيط واقعي اتف�اق مي افتد و بخش�ي از نياز صنايع 
ب�ه ني�روي كار ه�م از طري�ق دانش آم�وزان برطرف مي ش�ود. 
مع��اون آموزش متوس��طه آم��وزش و پرورش روز گذش��ته توس��عه 
آموزش هاي فني و حرفه اي با مش��اركت صاحبان سرمايه، دستگاه ها 
و صنايع در مدارس متوسطه را از مهم ترين سياست هاي اين معاونت 

عنوان كرد. 
مهدي كاظمي با بيان اينكه سند تحول بنيادين يك سند درون سازماني 
نيست، گفت: بر اساس فصل هشتم اين سند كه به تصويب شوراي عالي 
انقاب فرهنگي رسيده و از س��وي عالي ترين مقام دستگاه اجرايي به 
دستگاه هاي اجرايي اباغ شده است، همه دستگاه، سازمان ها و نهادها 
مكلف به همكاري در اجرايي س��ازي س��ند تحول بنيادين آموزش و 

پرورش هستند. 
معاون آموزش متوسطه با اش��اره به شعار س��ال  »توليد، دانش بنيان 
و اش��تغال آفرين« تصريح كرد: اگر با نگاه تربيت نسل به اين موضوع 
بنگريم، قطعاً آموزش و پرورش زيرس��اخت اصل��ي را فراهم مي كند. 
ضمن اينكه در مدارس متوس��طه نظري و هنرس��تان ها زمينه تحقق 

توليد و اشتغال فراهم مي شود. 
كاظمي خاطر نشان كرد: ايجاد و توسعه هنرستان ها  در جوار صنعت با 
همين هدف دنبال مي شود. ضمن اينكه در اين هنرستان ها آموزش در 
محيط واقعي اتفاق مي افتد و از طرفي بخشي از نياز صنايع به نيروي كار 
از طريق دانش آموزان برطرف مي ش��ود. در توسعه آموزش هاي فني و 
حرفه اي دوره اول و دوم نظري هم بر تقويت روحيه كارآفريني و كسب 

شايستگي هاي حرفه اي دانش آموزان تأكيد مي شود. 
وي بر تقوي��ت و توس��عه پژوهش س��راها تأكيد كرد و گف��ت: وجود 
پژوهش س��راها باعث مي ش��ود روحيه پژوهش محوري و خاقيت و 
نوآوري در دانش آموزان شكوفا شود. در زمينه تجهيز پژوهش سراهاي 
كش��ور ۷50 ميليارد ري��ال اعتب��ار پيش بيني شده اس��ت، اما برخي 
پژوهش سراهاي استان از نظر فضا دچار مش��كل هستند كه بايد اين 

مشكل را برطرف كرد. 
كاظمي افزود: در راستاي كيفيت بخش��ي و توسعه عدالت آموزشي از 
ارديبهشت امسال پويش جهاد علمي ويژه دانش آموزان پايه دوازدهم 
را آغاز كرديم كه در اين پويش معلمان برتر تهران با همكاري مدرسه 
ماندگار البرز فيلم تدريس خود را ضبط مي كنند و اين فيلم براي تحقق 
عدالت و نصيب برابر آموزش��ي در مدارس شبانه روزي مناطق محروم 
و جبران كمبود معلم حرف��ه اي و قوي در اين مناط��ق براي آموزش 

دانش آموزان استفاده مي شود. 
وي خاطرنش��ان كرد: در س��ال تحصيلي آينده اين طرح در س��ه پايه 
تحصيلي و از ابتداي سال تحصيلي در چهار رشته نظري اجرا خواهد 

شد. 

حسین سروقامت

كنار سي و سه پل اصفهان نشسته و نگاهش به كودك خردسال 
بود. 

دختر زيبا و بانمكي كه از پدر و مادرش فاصله گرفته بود و او را 
مي نگريست. با دست اشاره كرد كه بيايد؛ شانه بالا انداخت و 

نيامد!
به عادت مرس�وم، دست خالي اش را مش�ت كرده، به سمتش 

گرفت تا حس كند چيزي برايش دارد. 
دخترك بلافاصله به سويش دويد. همان وقت پدرش كه از دور 
مراقبش بود، به سمت وي آمده، مخفيانه شكلاتي در مشتش 

گذاشت!
بچه سررسيد و شادمان شكلات را گرفت. 

به پدرش گفت كه قصد آزار بچه را نداشته است. گفت مي دانم، 
اما وقتي مش�تت را باز مي كردي و مي فهمي�د اعتمادش به تو 

بيهوده بوده است، سبب مي شد ديگر به كسي اعتماد نكند!
مرد آنگاه حرفي زد كه وي از خجالت آب شد: 

-  هيچ  وقت دروغ نگو؛ دروغ ريشه را مي خشكاند!
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فعاليت 1450 پايگاه اوقات فراغت
دانش آموزي در تابستان

امس�ال برگ�زاري اردوه�اي دانش آم�وزي پ�س از وقف�ه اي دو 
س�اله به خاطر كرون�ا با گس�تردگي بيش�تري برگزار مي ش�ود. 
قائم مقام رئيس سازمان دانش آموزي روز گذشته در نشست خبري خود 

به تشريح برنامه هاي اين سازمان در تابستان پرداخت. 
حسين عبادتي قائم مقام، رئيس سازمان دانش آموزي با اشاره به اينكه 
با بازگشايي مدارس و كاهش چشمگير آمار كرونا، امسال برنامه هاي 
تابس��تاني داريم، گفت: امسال جبراني دو س��ال گذشته را هم درنظر 
گرفته و برنامه هاي گسترده اي براي دانش آموزان تدارك ديده ايم.  وي 
با بيان اينكه هزارو510 پايگاه اوق��ات فراغت دانش آموزي پيش بيني 
شده اس��ت، گفت: ۷25 پايگاه اوقات فراغت ويژه دانش آموزان دختر 
و ۷25 پايگاه نيز ويژه دانش آموزان پسر اس��ت كه هزارو510 مدير و 
۶هزارو40 مربي در اين پايگاه ها با هدف ارتقاي مهارت زيست اجتماعي 

دانش آموزان فعاليت مي كنند. 
عبادتي با اش��اره به اس��تفاده از ظرفيت فضاي مجازي  افزود: ظرفيت 
مجازي را نمي خواهيم از دس��ت بدهيم، چراكه هزينه هايي براي آن 
شده  است و بايد ظرفيت ش��اد را تبديل به ظرفيت پرورشي و تربيتي 

كنيم كه در اين راستا 21 پويش را تعريف كرديم. 
وي ادامه داد: برنامه ديگر برگزاري اردوهاي دانش آموزي است و امسال 
تاش كرديم تمركز از تهران برداش��ته ش��ود كه اولين برنامه، اردوي 
سبان اس��ت و صعود دانش آموزان پيش��تاز را به قله سبان خواهيم 
داشت و هفته آينده نيز اردوي هزارو300 دانش آموز عشاير در مشهد 

انجام مي شود و آموزش هاي تشكياتي و مهارتي را ارائه مي دهيم. 
قائم مقام رئيس سازمان دانش آموزي درباره اهميت دادن به آموزش هاي 
قرآن هم تصريح كرد: در نظر داريم مجالس تاوت قرآن را در مدارس 
احيا كنيم.  عبادتي ب��ا بيان اينك��ه خيلي با اس��امي پرطمطراق كه 
غير واقعي هس��تند، ارتباط خوبي ندارم، تأكيد كرد: اينكه كارگروه و 
قرارگاه ايجاد كنيم و اقدامي نشود، فايده اي ندارد، بلكه بايد كار انجام 
شود؛ در حال حاضر بخش��ي از جامعه از فعاليت هاي تربيتي كم بهره 
هستند، مثل اردوگاه ها كه تاش ما اين است كه اردوگاه هاي نيمه كاره 
را تكميل و تجهيز كنيم.  وي افزود: رس��انه ها رص��د كنند چند نفر از 
مس��ئولان مصدوم در مأموريت كاري داش��تيم، چقدر دانش آموز در 
اردوهاي دانش آموزي مصدوم شدند؟ آيا مي شود مطلق جلوي سانحه 

را گرفت، اما بايد ايمني رعايت شود. 
قائم مقام رئيس سازمان دانش آموزي درباره ورود اين سازمان به بوفه 
مدارس و لباس فرم دانش آموزي گفت: رسالت سازمان دانش آموزي 
تغذيه سالم و پوشش دانش آموزي نيست، بلكه فعاليت هاي فرهنگي 
و اجتماعي و ارتقاي مهارت هاي زيست اجتماعي است . زماني كه بوفه 
به سازمان دانش آموزي داده شد، سودش به مدرسه مي رفت، اما گفتند 
س��ود مي برند و معلوم نيست چقدر اس��ت؟ اما اعام كرديم كه آماده 
مشاركت در تغذيه س��الم و لباس فرم دانش آموزي هستيم كه برخي 
استان ها پذيرفتند.  عبادتي درباره آمار س��ازمان دانش آموزي اظهار 
كرد: 3 ميليون و ۷00 هزار نفر عض��و دانش آموزي، 130 هزار مربي و 
۶0 هزار خبرنگار دانش آموز داريم كه البته 4 هزار خبرنگار دانش آموز 
به صورت فعال و نيمه فعال همكاري مي كنند. ناگفته نماند هم مربيان 
و هم دانش آموزان به صورت افتخاري فعالي��ت مي كنند و يك ريالي 
نمي گيرند.  وي از برگزاري كنگره ملي 313 در اسفند امسال در تهران 
هم خبر داد و گفت:  در 313 ش��هر، شخصيت و مفاخر ملي و فرهنگي 

توسط دانش آموزان برگزيده معرفي مي شوند. 

رشد ۸ درصدي ازدواج در ارديبهشت
ثبت ۴۵ هزار و ۶۴۸ ازدواج در ارديبهشت امسال نشان مي دهد كه 
اين آمار نسبت به ارديبهشت سال گذشته ۸ درصد رشد داشته است. 
رئيس سازمان ثبت اسناد روز گذش��ته در جلسه شوراي عالي قضايي 
گفت: ميزان وصول س��ازمان ثبت اسناد و اماك كش��ور از مطالبات 
بانك ها در ارديبهش��ت ماه 19 ه��زار ميليارد ريال بود  كه نس��بت به 

ارديبهشت سال گذشته 19 درصد افزايش داشته است. 
حس��ن بابايي با ارائه گزارش��ي، تعداد كل خدمات ثبتي ارائه شده در 
ارديبهشت سال جاري را 9 ميليون و 21 هزار و ۷۸9 فقره عنوان كرد 
و گفت: اين رقم نسبت به ارديبهشت س��ال گذشته 44 درصد رشد را 
نشان مي دهد و در اين ميان، خدمات ثبتي الكترونيكي شده 43 درصد 

افزايش داشته است. 
وي با اشاره به افزايش 9 درصدي توس��عه صدور اسناد در ارديبهشت 
سال جاري نسبت به ارديبهشت سال 1400 گفت: رشد 30 درصدي 
در صدور اس��ناد مالكيت اراضي و س��اختمان هاي فاقد سند، افزايش 
43درصدي در صدور اس��ناد مالكيت مربوط به قانون س��اماندهي و 
حمايت از توليد و عرضه مسكن، رشد ۷2 درصدي در صدور اسناد حوزه 
اراضي كشاورزي و افزايش 231 درصدي صدور اسناد مالكيت در حوزه 
اراضي موات، از جمله مصاديق افزايش 9 درصدي توسعه صدور اسناد 

در ارديبهشت امسال نسبت به ارديبهشت سال گذشته هستند. 
وي افزود: ميزان وصول سازمان ثبت اسناد و اماك كشور از مطالبات 
بانك ها در ارديبهش��ت ماه 19 هزار ميليارد ريال بوده كه نس��بت به 

ارديبهشت سال گذشته 19 درصد افزايش داشته است. 
بابايي همچنين از ثبت 45 هزار و ۶4۸ ازدواج در ارديبهش��ت س��ال 
جاري خبر داد و گفت كه اين آمار نس��بت به ارديبهشت سال گذشته 

۸درصد رشد داشته است. 

جهش جديدي از كرونا 
به وجود نيامده است

احتم�ال اينك�ه س�ويه جدي�دي از كرون�ا ش�كل بگي�رد، 
جدي�د  جه�ش  فع�لًا  خوش�بختانه  ام�ا  دارد،  وج�ود 
نيامده اس�ت.  وج�ود  ب�ه  كرون�ا  از  نگران كنن�ده اي 
س��خنگوي س��تاد ملي مقابله با كرونا درباره ايجاد س��ويه جديدي از 
كرونا در كشور گفت: بر اساس آنچه رس��ماً در آزمايشگاه هاي كشور 
از س��ويه هاي كرونا به ثبت رسيده اس��ت، آخرين سويه موجود همان 
اوميكرون است كه ش��كل غالبي دارد. بنابراين سويه جديدي از كرونا 
وجود ندارد. تظاهرات باليني بيماري كه در برخي افراد خود را به صورت 

عائم گوارشي نشان مي دهد، ممكن است همان اوميكرون باشد. 
عباس شيراوژن تأكيد كرد: در دنيا هم فعاً سويه جديد نگران كننده اي 
وجود ندارد. يعني اكنون با بررسي كشورهاي ديگر سويه هاي جديدي 
كه نگراني ايجاد كند، حداقل تا يك��ي دو ماه آينده نداريم و اميدواريم 

اين روند ادامه دار باشد. 
وي در عين حال با اشاره به اينكه احتمال اينكه سويه جديدي از كرونا 
شكل بگيرد، وجود دارد، تصريح كرد: درصد زيادي از مردم دنيا واكسن 
نزدند و رعايت شيوه نامه هاي بهداشتي خيلي در كشورهاي ديگر كم 
است. اين عوامل سبب مي شود كه چرخه انتقال بيماري به سرعت ايجاد 

شود و احتمال اينكه سويه هاي جديدي ايجاد شود، وجود دارد. 
معاون وزير بهداش��ت ادامه داد: فع��اً جاي نگراني وج��ود ندارد و ما 
اميدواريم با سطح ايمني خوب در برابر سويه هاي جديد كرونا، مقاومتي 
كه در بدن مردم هست، فضاي ايمني مناسبي در جامعه ايجاد كند تا 

ابتاي خفيف تر و سبك تري داشته باشند. 

زهرا چيذري 
  گزارش  یک


